## 国际通用MBA教材

加拿大毅伟管理学院 清华大学经管学院

共同策划、推荐



# Production and Operations Management:

Manufacturing and Services

Nicholas J. Aquilano F. Robert. Jacobs Richard B. Chase

EIGHTH EDITION 英文版,第 ⑧ 版





Richard B. Chase, Nicholas J. Aquilano, F. Robert Jacobs: Production and Operations Management: Manufacturing and Services -8th ed.

Copyright © 1998 by McGraw-Hill Companies, Inc.

All rights reserved. For sale in mainland China.

本书英文影印版由 McGraw-Hill 公司授权机械工业出版社在中国大陆境内独家出版发行,未经出版者许可。不得以任何方式抄袭、复制或节录本书中的任何部分。版权所有,侵权必究。

本书版权登记号:图字:01-98-1200

#### 图书在版编目(CIP)数据

生产与运作管理: 英文/(美) 蔡斯 (Chase, R. B.) 等著.-影印版.-北京: 机械工业出版社, 1998.7 (国际通用 MBA 教材) ISBN 7-111-06600-6

I.生… II. 蔡… III. 企业管理: 生产管理-英文-影印本 IV. F273 中国版本图书馆 CIP 数据核字 (98) 第 17557 号

出版人: 马九荣 (北京百万庄大街 22号 邮政编码 100037)

责任编辑: 刘露明审读 人: 韩正奎

北京昌平第二印刷厂印刷・新华书店北京发行所发行

1998年7月第1版第1次印刷

787mm×1092mm 1/16 · 57印张

印 数: 0001-2000 册

定 价:96.00元

凡购本书, 如有倒页、脱页、缺页, 由本社发行部调换

## 序 言 1

此次首批专为中国影印的系列教材直接配合中国工商管理硕士课程的各门必修课程,而 且是由加拿大西安大略大学毅伟管理学院的任课教授们专门参予选择的。

毅伟管理学院是加拿大西安大略大学(UWO)所属的一所专业学院,而西安大略大学是加拿大历史最悠久的大学之一。毅伟管理学院的本校在安大略省伦敦市,同时在多伦多的密西沙加设有分校,而且最近在香港也建立了分校。

历史地看,毅伟管理学院一直是管理学开发领域的领导者,现将部分成就列后,标示毅 伟管理学院日新月异的发展:

- 1922年, 创立了加拿大第一个培养本科生的商学系。
- 1932年,开始出版杂志《毅伟商学季刊》。该杂志发行到 25 个国家,发行量多达 10 000册,深受学术界和管理界读者的喜爱。
- 1948年,在加拿大首次设立行政管理人员培训计划以及工商管理硕士课程。
- 1961年,首创了加拿大的第一个商学博士课程。
- 1974 年,被联邦政府正式指定为加拿大第一个(现在已发展到 8 个)国际商业研究中心(CIBS,即美国 CIBERS 的前身),联邦外交部对该中心持续提供财政支援。
- 1975年,毅伟管理学院成立了自己的出版社。该部门目前拥有 2 000 个加拿大的案例,并成为哈佛案例的加拿大资料交换所。1998年,毅伟管理学院的案例已分销至 20 多个国家的 100 多所学院和 100 多家企业。毅伟管理学院是全世界管理学案例研究的第二大制作者,每年向校外读者分销案例教材超过 100 万册。
- 1978年开始实施第一项国际学生交换计划,目前该交换计划已增至 20 余项。
- 1984 年毅伟管理学院在加拿大联邦政府的支持下,在伦敦市组建国家管理学研究与开发中心的过程中发挥了主导作用。
- 1984年,是毅伟管理学院和清华大学连续合作开始的第一年,合作内容包括:交换访问学者、教材编写与出版以及各种培训活动。
- 1992年,毅伟管理学院被选为主导性的国际商学刊物,即《国际商学研究杂志》在 1993年至 1997年间的编辑总部。
- 1993年,《加拿大商学》杂志根据由各大聘用公司首席执行官、人力资源管理人员和求职顾问等人士组成的所有评选组得出的全方位评比结果,将毅伟管理学院列为加拿大培养工商管理硕士的最佳学院,并且这一结论被逐年的评比一再肯定。1994年《亚洲企业》杂志又将毅伟管理学院列于亚洲公认的25所世界最佳商学院的行列中。
- 1997年,《国际管理学杂志》将毅伟管理学院评为国际战略管理学文献的主要贡献者,并领先于哈佛大学与西北大学凯洛格商学院。《商业周刊》将毅伟管理学院列为全世界最佳国际商学院之一,和欧洲管理学院(INSEAD)及伦敦商学院(LBS)并列,而且《美国新闻与世界报导》将毅伟管理学院选为全世界在行政管理人员培训

计划方面最佳的 15 所商业学院之一。

至 1998 年,毅伟管理学院拥有 65 名全职教授,他们每年负责教授 600 名普通课程的和行政管理人员培训课程的工商管理硕士生、300 名本科生、40 名博士生,以及范围广泛的非学位课程。

负责挑选这批 MBA 通用教材的教师们均具有著名商学院(如:哈佛、沃顿、密西根、麻省理工学院和毅伟管理学院等)的博士学位,每位教授都对大批现有教材进行了仔细筛选,确保为中国市场提供最佳教材。相信您会对他们的选择表示满意。

加拿大西安大略大学毅伟管理学院

## PREFACE 1

The texts in this initial series of books were selected to directly correspond to each of the required courses in China's MBA programs. The books were selected for reprinting by faculty members at the Ivey Business School, The University of Western Ontario, Canada.

The Richard Ivey School of Business is a professional School within The University of Western Ontario (UWO), one of Canada's oldest universities. Although Ivey is based in London, Ontario, it also has campuses in Mississauga (Toronto), Ontario and most recently, in Hong Kong.

Historically the School has been a leader in management development. A partial list of achievements follows.

- In 1922, the first undergraduate business department in Canada was established.
- In 1932, the school began to publish its own journal. Known as *Ivey Business Quarterly*, it reaches out to both academic and management audiences and enjoys a circulation of 10 000 in 25 countries.
- In 1948, Canada's first executive development program and first MBA program were established.
- In 1961, Canada's first Ph. D. program in business was introduced.
- In 1974, official designation was received by the Federal Government as Canada's first Centre for International Business Studies (CIBS).
- In 1975, Ivey opened its own case and publications office. This office now holds an inventory of 2 000 cases. In 1998, Ivey cases were being distributed to over 100 teaching institutions and 100 corporations in over 20 countries. Ivey is the second largest producer of management case studies in the world (and the largest producer of Asian cases), with over 1 000 000 copies studied each year by people outside the university.
- In 1978, commencement of its first international student exchange program took place.

  Over twenty such exchange programs are now in place.
- In 1984, the School took a leading role in establishing the National Centre for Management Research and Development in London with support from the Canadian Federal Government.
- 1984 also marked the beginning of a continuing linkage with Tsinghua University, one

which has involved visiting scholars, materials development and publication, and various training initiatives.

- In 1992, Ivey was selected to be the editorial home for the 1993-1997 period for the *Journal of International Business Studies*, the leading international business journal.
- In 1993, Canadian Business magazine's survey rated Ivey as the top MBA School in Canada, according to all groups: CEOs, human resources executives, and placement consultants. This ranking has been re confirmed every year. In 1994, Asia, Inc. rated Ivey among the World's Top 25 Business Schools for Asians.
- In 1997, the Journal of International Management named Ivey the world's leading contributor in the previous decade to the international strategic management literature, a-head of Harvard & Kellogg. Business Week magazine ranked Ivey as one of the top international business schools in the world, alongside INSEAD and LBS; and US News and World Report selected Ivey as one of the top 15 business school in the world for executive development programs.

As of 1998, the School had 65 full – time faculty who annually taught 600 regular and executive MBA, 300 undergraduate, and 40 Ph. D. students, plus executives in a wide range of non – degree programs.

The faculty members who selected each book for reprinting all have Ph. D. s from major business schools such as Harvard, Wharton, Michigan, M. I. T., and Ivey. Each professor carefully reviewed the various books available to ensure the best possible choices of material for the China market. We are confident you will be pleased with their selection.

Richard Ivey School of Business The University of Western Ontario

## 序 言 2

中国的改革开放事业催生了中国的现代管理教育,社会主义市场经济体制的确立,为中国的管理教育开辟了广阔的发展空间,使中国的管理教育,尤其是工商管理项士(Master of Business Administration, MBA)的教育进入了一个全新的发展阶段。1991年,国务院学位办刚刚批准在部分高校中试办 MBA 教育时,只有九所院校得到授权,当年只招收了86名学生;到1994年,授权院校增加到26所,招生规模扩大为1230名;而在不久前结束的1998年招生工作中,已有56所院校得到了授权,这些院校共招收了4000名 MBA 学生。这一事实生动地说明了MBA 教育在我国正方兴未艾。根据美国的经验,MBA 学位占每年硕士学位授予人数的四分之一,中国目前这一比例只占到百分之五,因此,从发展的前景看,MBA 教育在中国前程远大。

然而,也应看到,中国的 MBA 教育还刚刚起步,在培养人的各个环节:师资、课程与教材方面还很落后,难以适应经济发展的需要,与发达国家的情况相比差距是十分巨大的。加强国际合作与交流,大胆地借鉴、引进世界上一切优秀的 MBA 教育方面的教学内容、方法和手段,特别是系统地引进国外优秀的 MBA 教材,在此基础上坚持贯彻"以我为主,博采众长,融合提炼,自成一家"的指导方针,是逐步提高师资水平、更新专业知识、不断改进课程结构与内容、努力改革教学方法、引进案例教学、从而大大缩小中国与发达国家的差距、迅速提高中国 MBA 教育水平的重要步骤。

为此,清华大学经济管理学院与加拿大西安大略大学毅伟管理学院(Richard Ivey School of Business, The University of Western Ontario)合作,联合推出一套能反映当代水平、体现国际规范、可供中国借鉴的 MBA 核心课程的教材。清华大学的经管学院成立于1984年,是国务院学位办首批授权举办 MBA 教育的九所院校之一,1997~1998 学年度招收 MBA 学生 400 多名,现拥有全国最大规模的 MBA 教育项目;毅伟管理学院成立于1948年,是加拿大最好的商学院,拥有很高的国际声誉,在MBA 的培养方面具有丰富的经验和很强的力量,它所培养的12000 名毕业生中有六分之一成为其所在机构的董事会主席、副主席,总裁、副总裁,首席执行官或经理。

两院推出的这套 MBA 教材共十八种,大致可分为四部分。第一部分是反映管理主要内容 的《管理学》(Richard L. Daft)、《战略管理》(Arthur A. Thompson, Jr. and A. J. Strickland II)、《市场营销学基础:全球管理》(William D. Perreault, Jr. and Jerome McCarthy)、《人力资源管理》(Lawrence S. Kleiman)、《国际管理》(Paul W. Beamish, Allen Morrison and Philip M. Rosenzweig)、《经理人员的沟通》(Norman B. Sigband and Arthur H. Bell) 与《管理沟通:原理与实践》(Michael E. Hattersley and Linda McJannet);第二部分是反映企业资产负债管理、投融资与财务活动和企业会计理论与实践的《公司财务原理》(Richard A. Brealey and Stewart C. Myers)、《投资学精要》(Zvi Bodie, Alex Kane and Alan J. Marcus)、《财务会计》(Clyde P. Stickney and Roman L. Weil) 与《管理会计》(Ronald W. Hilton);第三部分是反映企业管理技术方面的《管理科学导论》(David R. Anderson, Dennis J. Sweeney

and Thomas A. Williams)、《信息时代的管理信息系统》(Stephen Haag, Maeve Cummings and James P. Dawkins)、《商务与经济统计》(David R. Anderson, Dennis J. Sweeney and Thomas A. Williams)与《生产与运作管理》(Richard B. Chase, Nicholas J. Aquilano and F. Robert Jacobs);最后一部分是反映管理基础内容的《经济学原理》(N. Gregory Mankiw)、《商业伦理学》(David J. Fritzsche)和《商法与监管环境》(Ronald A. Anderson, David P. Twomey, Ivan Fox and Marianne Moody Jennings)。

在这套 MBA 教材的挑选中,在版权允许的范围内,既照顾了课程的结构,又考虑了 MBA 的特点。反映最新成果、理论结合实际、突出案例分析、作者知名度高是挑选中注意 把握的基本原则。毅伟管理学院还特意组织了 17 名教授专为这套教材编配了案例集。这套教材可以做教师的教学参考书,教师可以运用书中的原理与国情相结合,逐渐发展出有中国特色的 MBA 教材;它也可以做 MBA 学生的教科书,帮助学生掌握市场经济的原理与规律,以便分析、解决中国的实际问题。另外,所有具有英文阅读能力的企业界与经济界人士、对经济管理有兴趣的高校学生,都可以把它作为系统学习经济管理知识、了解市场经济的规范的学习材料,以便更好地理解经济管理问题,增长分析、处理经济管理问题的才干。

朱镕基总理在 1994 年写给清华大学经济管理学院建院十周年的贺信中曾明确指出: "建设有中国特色的社会主义,需要一大批掌握市场经济的一般规律、熟悉其运行规则、而 又了解中国企业实情的经济管理人才。"他在 1996 年提出"管理科学、兴国之道",希望在 中国"掀起一股学习管理、加强管理、发展管理科学、加强管理培训的热潮"。我们联合推 出这套书,就是希望能在普及市场经济的一般规律与运行规则的知识、促进管理教育在中国 的发展、提高中国企业的管理水平方面做一点实际的工作。

> 清华大学经济管理学院 1998年6月16日

## Preface

Operations Management (OM) has seen many innovations in recent years, becoming a topic of critical importance in business today. Demands for business reengineering, quality, time-based competition, value-adding processes, and a global view have demonstrated that superior management of the operations function is vital to the survival of the firm. An understanding of OM strategy and its function is a necessary part of any good business education.

Operations Management should appeal to individuals who want to be directly involved in making products or providing services. The entry-level operations specialist is the person who determines how best to design, supply, and run the processes. Senior operations managers are responsible for setting the strategic direction of the company from an operations standpoint, deciding what technologies should be used, where facilities should be located, and managing the facilities that make the products or provide the services. Operations Management is an interesting mix of managing people and applying sophisticated technology. The goal is to efficiently create wealth by supplying quality goods and services.

The field of operations management ranges from high-tech manufacturing to high-touch services, so we have tried to balance the treatment of the manufacturing and service aspects. Operations management now requires a global perspective for many of the topics. Operations management is best done with significant cross-functional integration. Accounting, finance, marketing, human resources management, purchasing, logistics, and engineering impact how firms are run operationally. To highlight our emphasis on services, globalization, and cross-functional integration, we've used the logos you see here in the text margin next to these discussions. In addition, many references to World Wide Web sites are indicated with this special Internet logo.

Features to aid in your understanding the material include the following:

- Solved problems at the end of chapters to serve as models that can be reviewed prior to attempting problems.
- · Checkmarks next to problems that have answers in Appendix H.
- Breakthrough Boxes to demonstrate leading-edge companies or practices that are innovative and trailblazing.
- Excel® spreadsheet templates and data sets, which are included on the CD-ROM packaged at the back of each text.

Our aim is to cover the latest and the most important issues facing OM managers, as well as the basic tools and techniques. We supply many examples of leading-edge companies and practices. We have done our best to make the book interesting reading. We hope you enjoy it.









#### ACKNOWLEDGMENTS

It is with a great deal of pleasure that we welcome Bob Jacobs to the authorship team. After seven editions over 25 years you don't make such decisions lightly. We had our own "Star Search" involving discussions with colleagues around the country seeking out the best of potential co-authors. Our criteria were tough. He or she needed to be on top of developments in the field, be a leader in the discipline, and enjoy writing and teaching. Bob filled these criteria to a T. In addition, he has significant business and international experience and teaches at a top-notch university, with a large and highly successful program in operations management. We are confident that his work on this 8th edition will enhance your learning of this fascinating and important subject.

Several very talented scholars have made major contributions to specific chapters in the book. We are pleased to thank the following individuals:

Dan Heiser and Doug Blocher for their help with Quality Management.

Jack Muth for his ideas on Strategic Capacity Management.

Morgan Swink and Vince Mabert for their help with Supply Chain Management. Joe Moore for his ideas for Aggregate Planning and Operations Strategy.

Chris Albright for the AHP spreadsheet in Chapter 12 on Supply Chain Management. Ash Sony for the references to SAP R/3.

Jim Patterson for his ideas on Project Management.

Ravi Behara of George Mason University for assistance with Business Process Reengineering, Facility Location, and Strategic Capacity Planning.

Louis R. Chase, editor extraordinaire and Shakespeare expert for ideas on several chapters.

Marilyn Helms of the University of Tennessee at Chattanooga for her help with Operations Strategy and Competitiveness, and Just-in-Time Systems.

Michael J. Maggard of Northeastern University, for his ideas on Service Design.

David O'Donnell of the University of Southern California for his assistance with Project Management.

"Raj" Rajagopalan of the University of Southern California for his input on Operations Consulting.

Alex Zhang of the University of Southern California for his help with Simulation.

Special thanks to Joseph Moore of Indiana University and Phillip Fry of Boise State University who solved all of the examples and problems and checked our answers for accuracy. Special thanks also go out to colleagues at USC: Sriram Dasu, Richard D. McBride, K. Ravi Kumar, Bob Schmidt, Jon Yormark, and Constantin Vaitsos.

Joseph Moore also prepared the Test Bank, and Ross L. Fink of Bradley University prepared the Instructor's Solutions Manual. Marilyn Helms of the University of Tennessee at Chattanooga revised the Study Guide. William Youngdahl of Thunderbird American Graduate School of International Management prepared the Power-Point slides. These supplements are a great deal of work to write, and we appreciate their efforts, which make teaching the course easier for everyone who uses the text.

We also thank the following reviewers for their many thoughtful suggestions for this edition: D. Leblanc, Vanderbilt University; Gary Scudder, Vanderbilt University; David Cabell, McNeese State University; Kannan Sethuraman, University of Michigan; Dilip Chhajed, University of Illinois; S. D. Deshumukh, Northwestern University; Dennis Krumwiede, Kansas State University; Harry Boer, University of Twent-Netherlands; Ashok Rao, Babson College; James Lawson, Mississippi State University; Constantin Vaitsos, University of Southern California; Y. L. Helio Yang, San Diego State University; Keah-Choon Tan, Mesa State University; Emre Veral, Baruch College; Peter Kelle, Louisiana State University; Joseph Moore, Indiana University; Bruce Hartman, University of Arizona; and Ross Fink, Bradley University.

Participants in two focus groups shared their in-depth ideas about ways to improve teaching the course and what we could do to improve the text. We want to thank: Ann Marucheck, University of North Carolina at Chapel Hill; Richard Metters, Vanderbilt University; Arthur Smith, University of Toledo; Louis A. LeBlanc, University of Arkansas at Little Rock; Powell Robinson, Texas A&M University; John Wacker, Iowa State University; Morgan Swink, Indiana University; Ravi Behara, George Mason University; M. Zarrugh, James Madison University; Diane Parente, University of Mississippi—Tupelo; Susan A. Slotnick, State of New York University at Stony Brook; Drew Rosen, University of North Carolina at Wilmington; Robert J. Vokurka, Texas A&M University; and Kenneth Murphy, Florida International University. Thanks also to John Bradford of Miami University.

We once again thank those individuals whose input over past editions has helped the book evolve to its present form: Joseph Blackburn, Vanderbilt University; James Blocher, Indiana University; Jim Browne, New York University; Farzaneh Fazel, Illinois State University; Lissa Galbraith, Florida State University; Dennis Geyer, Golden Gate University; Stephen Huxley, University of San Francisco; Yunus Kathawala; Eastern Illinois University; Doan Modianos, Bradley University; Winter Nie, Colorado State University; Roderick Reasor, Virginia Polytechnic Institute and State University; Powell Robinson, Texas A&M University; Jerry Wei, University of Notre Dame; Wayne Cunningham, University of Scranton; Edward Gillenwater, University of Mississippi; Satish Mehra, Memphis State University; Graham Morbey, University of Massachusetts at Amherst; R. Natarajan, Tennessee Technological University; Fred Raafat, San Diego State University; Edward Rosenthal, Temple University; David Booth, Kent State University; Thomas Cywood, University of Chicago; Mike Martin, Dalhousie University; James Perry, George Washington University; Dan Rinks, Louisiana State University; Raj Srivastavo, Marquette University; Robert Trend, University of Virginia; Everette Adam, University of Missouri-Columbia; Lawrence Bennigson, Harvard University; Amiya K. Chakravarty, Tulane University; Joel Corman, Suffolk University; Willima A. Fischer, University of North Carolina; Dale R. Flowers, Case Western University; Carter Franklin III, Houston Baptist University; Oliver Galbraith III, California State University-San Diego; Stanley J. Garstka, University of Chicago; Michael Hottenstein, Penn State University; Gordon Johnson, California State University-Northridge; Frank L. Kaufman, California State University-Sacramento; Lee Krajewski, University of Notre Dame; Hugh V. Leach, Washburn University; John D. Longhill, East Carolina University; John R. Matthews, University of Wisconsin; Brooke Saladin, Wake Forest University; Ted Stafford, University of Alabama-Huntsville; Trevor Sainsbury, University of Pittsburgh; Chuck Baron Shook, University of Hawaii at Manoa; John E. Stevens, Lehigh University; Jesse S. Tarleton, College of William and Mary, and Larry Ritzman of Boston College.

We also want to thank former doctoral students who have contributed to the book over the years, including, most recently, Douglas Stewart (Michigan State University) and Andreas Soteriou (University of Cyprus), and, earlier on, Arvinder Loomba (University of Northern Iowa), Deborah Kellogg (University of Colorado—Denver), Blair Berkeley (California State University—Los Angeles) and the now grizzled veteran Bill Youngdahl (Thunderbird American Graduate School of International Management).

Much thanks to Danie Mann, program manager at the center for Service Excellence for her help. Also thanks to Heidi English at Indiana University for her help with the book.

We indeed appreciate the enthusiastic support and innovativeness of Dick Hercher, our long-time editor at Irwin/McGraw-Hill, whose help in coordinating all of the resources behind the scenes has been terrific. And to Gail Korosa (our developmental editor) what can we say? Your dedication (obsession?) to helping us make this our best edition ever cannot be overstated.

Thanks to the Irwin/McGraw-Hill team who make it all possible—Colleen Suljic, marketing manager; Susan Trentacosti, project supervisor; Larry Cope, designer; Heather Burbridge, production supervisor; and Keri Johnson, photo research coordinator.

Last, but certainly not least, we thank our families, who for the eighth time let the life cycle of the book disrupt theirs. And for the new kid on the block, for the first time.

Richard B. Chase Nicholas J. Aquilano F. Robert Jacobs

## Contents in Brief

8 Just-in-Time Production Systems 322

II Job Design and Work Measurement 412

Supplement II Learning Curves 445

9 Facility Location 350

10 Facility Layout 374

Section One

#### Managing the Supply Chain 463 Nature and Context of Operations Management 12 Supply Chain Management 464 13 Forecasting 496 I Introduction to the Field 2 Aggregate Planning 550 2 Operations Strategy and Competitiveness 22 15 Inventory Systems for Independent-Demand 580 3 Project Management 46 16 Inventory Systems for Dependent Demand: MRP-Type Systems 624 Section Two Supplement I6 SAP R/3 669 17 Operations Scheduling 678 Product Design and Process Supplement I7 Simulation 713 Selection 81 4 Product Design and Process Selection— Section Five Manufacturing 82 Supplement 4 Operations Technology 119 Revising the System 741 5 Product Design and Process Selection-18 Operations Consulting 742 Services 140 Business Process Reengineering 764 Supplement 5 Waiting Line Management 168 20 Synchronous Manufacturing and Theory of 6 Qualitý Management 198 Constraints 788 Supplement 6 Statistical Quality Control Methods 235 Appendixes 833 A. Financial Analysis of Operations 834 Section Three Uniformly Distributed Random Digits 855 Normally Distributed Random Digits 856 261 Design of Facilities and Jobs Areas of the Standard Normal Distribution 857 Areas of the Cumulative Standard Normal 7 Strategic Capacity Management 262 Distribution 858 Supplement 7 Linear Programming 291

Section Four

Negative Exponential Distribution:

H. Answers to Selected Problems 866

Values of e-x 860

G. Interest Tables 862

Photo Credits 869

Name Index 871 Subject Index 876

## **Contents**



#### Section One

### Nature and Context of Operations Management *1*

- I Introduction to the Field 2
  - The Field of Operations Management 5

Operations Management Defined 5

Decisions 5

Production Systems 7

Differences between Services and Goods Production 8

OM in the Organizational Chart 9

- Operations as Service 10
- Plan of This Book II
- Historical Development of OM 12

Scientific Management 13

Moving Assembly Line 14

Hawthorne Studies 15

Operations Research 15

OM's Emergence as a Field 15

Computers and the MRP Crusade 15

JIT, TQC, and Factory Automation 16

Manufacturing Strategy Paradigm 17

Service Quality and Productivity 17

Total Quality Management and Quality Certification 18

Business Process Reengineering 18

Electronic Enterprise 18

Supply Chain Management 18

- Conclusion 19
- Review and Discussion Questions 20
- Case: The Purchasing Managers Index (PMI) 20
- Selected Bibliography 21

#### 2 Operations Strategy and Competitiveness 22

■ Operations Strategy 24

What Is Operations Strategy? 24

■ Priorities 25

Operations Priorities 25

The Notion of Trade-offs 27

Priorities Determined by the Marketplace 28

Changing Competitive Priorities 28

Order Winners and Qualifiers: The Marketing/Operations Link 29

■ A Framework for Operations Strategy in

Manufacturing 30

Developing a Manufacturing Strategy 31

- Operations Strategy in Services 33
- Meeting the Competitive Challenge 36

Some Causes of America's Improved Competitiveness 37

Productivity Measurement 39

- Conclusion 40
- Solved Problem 4I
- Review and Discussion Questions 42
- Problems 42
- Case: Operations Strategy at Compaq Computer 43
- Case: Los Angeles Toy Company 44
- Selected Bibliography 45

#### 3 Project Management 46

■ Definition of Project Management 48

Work Breakdown Structure 49

■ Project Control 50

Reporting Mechanisms 50

■ Organizational Structures 52

Pure Project 53

Functional Project 53

Matrix Project 54

- Critical Path Scheduling 54
- Time-Oriented Techniques 55

CPM with a Single Time Estimate 56

CPM with Three Activity Time Estimates 59

Maintaining Ongoing Project Schedules 63

■ Time-Cost Models 63

Minimum-Cost Scheduling (Time-Cost Trade-off) 63

- Managing Resources 66
- Tracking Progress 66
- Cautions on PERT and CPM 66
- Conclusion 69
- Formula Review 69
- Solved Problems 70
- Review and Discussion Questions 72
- Problems 72



- Case: The Campus Wedding (A) 77
- Case: The Campus Wedding (B) 78
- Case: Project Management at CPAone 79
- Selected Bibliography 79

#### Section Two

#### Product Design and Process Selection 81

- 4 Product Design and Process Selection— Manufacturing 82
  - The Product Design Process 85
  - Designing for the Customer 89

Quality Function Deployment 90

Value Analysis/Value Engineering 92

■ Designing Products for Manufacture and Assembly 92

How Does Design for Manufacturing and Assembly (DFMA) Work? 93

■ Process Selection 96

Process Selection Contrasted with Process Planning 96

Types of Processes 96

Process Flow Structures 97

Product-Process Matrix 99

The Virtual Factory 100

Specific Equipment Selection 100

Choosing among Alternative Processes and Equipment 100

- Process Flow Design 102
- Process Analysis 105

An Example of Process Analysis 105

■ Global Product Design and Manufacturing 108

The Global Joint Venture 108

Global Product Design Strategy 109

- Measuring Product Development Performance 109
- Conclusion I10
- Solved Problem III
- Review and Discussion Questions III
- Problems 112
- Plant Tour: Dell Computer: Mr. Cozzette Buys a Computer 114
- Case: The Best Engineered Part Is No Part 116

- Case: Product Development in Japan 117
- Selected Bibliography 117

#### Supplement 4 Operations Technology 119

■ Technologies in Manufacturing I23

Hardware Systems 124

Software Systems 128

- Computer-Integrated Manufacturing (CIM) 129
- Technologies in Services 129

Office Automation 129

Image Processing Systems 130

Electronic Data Interchange 131

Decision Support Systems and Expert Systems 132

Networked Computer Systems 132

■ Evaluation of Technology Investments 132

Cost Reductions 133

Other Benefits 134

Risks in Adopting New Technologies 135

- Conclusion 137
- Review and Discussion Questions 138
- Case: The Post-Information Age: Beyond Demographics 138
- Selected Bibliography 139
- 5 Product Design and Process Selection— Services 140
  - The Nature of Services 142

Service Businesses and Internal Services 143

A Contemporary View of Service Management 143

- Operational Classification of Services 144
- Designing Service Organizations I46

Service Strategy: Focus and Advantage 147

■ Structuring the Service Encounter: Service-System Design Matrix I5I

Strategic Uses of the Matrix 153

- Service Blueprinting and Fail-Safing 154
- Three Contrasting Service Designs 156

The Production Line Approach 157

The Self-Service Approach 158

The Personal Attention Approach 158

- Service Guarantees as Design Drivers 161
- Conclusion 162
- Review and Discussion Questions 163
- Problems 163
- Case: Kinko's Copier Stores 164
- Case: AOL's Move to Flat-Rate Pricing 166
- Selected Bibliography 167

#### Supplement 5 Waiting Line Management 168

■ Economics of the Waiting Line Problem 169

Cost Effectiveness Balance 169

The Practical View of Waiting Lines 169

#### ■ The Queuing System 170

Customer Arrivals 172

The Queuing System 175

Exit 179

- Waiting Line Models 180
- Computer Simulation of Waiting Lines 189
- Conclusion 190
- Formula Review 190
- Solved Problems 191
- Review and Discussion Questions 192
- Problems 193
- Selected Bibliography 197

#### 6 Quality Management 198

#### ■ Quality Management and the Malcolm Baldrige National Quality Award 200

Eligibility for the Baldrige Award 203

Description of the 1997 Baldrige Award Criteria 203

The Baldrige Award and the Quality Gurus 207

#### ■ Quality Specifications and Quality Costs 208

Developing Quality Specifications 209

Cost of Quality 209

Generic Tools and Tools of the QC Department 211

#### Continuous Improvement (CI) 212

Tools and Procedures of CI 2I3

Benchmarking for CI 213

- The Shingo System: Fail-Safe Design 216
- ISO 9000 219

The ISO 9000 Series 220

ISO 9000 Certification 221

ISO 9000: An Everyday Example 223

ISO 9000 versus the Baldrige Criteria 225

- Conclusion 225
- Review and Discussion Questions 226
- Problems 229
- Case: Hank Kolb, Director of Quality Assurance 229
- Case: Shortening Customers' Telephone Waiting Time 23I
- Selected Bibliography 234

#### Supplement 6 Statistical Quality Control Methods 235

#### ■ Acceptance Sampling 236

Design of a Single Sampling Plan for Attributes 236

Operating Characteristic Curves 238

Shaping the OC Curve 239

The Effects of Lot Size 240

#### ■ Process Control Procedures 240

Process Control with Attribute Measurements: Using v Charts 240

Process Control with Variable Measurements: Using  $\overline{X}$  and R Charts 241

How to Construct  $\overline{X}$  and R Charts 242

Process Capability 245

Capability Index (Cpk) 246

Taguchi Methods 248

Is an Out-of-Spec Product Really Out of Spec? 248

- Conclusion 251
- Formula Review 252
- Solved Problems 252
- Review and Discussion Questions 254
- Problems 254
- Selected Bibliography 259

#### Section Three

#### Design of Facilities and Jobs 261

#### 7 Strategic Capacity Planning 262

- Capacity Management in Operations 264
- Capacity Planning Concepts 267

Economies and Diseconomies of Scale 268

The Experience Curve 269

Where Economies of Scale Meet the Experience

Curve 270

Capacity Focus 270

Capacity Flexibility 27I

#### ■ Capacity Planning 272

Considerations in Adding Capacity 272

Determining Capacity Requirements 274

Using Decision Trees to Evaluate Capacity Alternatives 276

#### ■ Planning Service Capacity 279

Capacity Planning in Service versus Manufacturing 279

Capacity Utilizations and Service Quality 280

#### ■ Adding Capacity through Multisite Service Growth 281

Entrepreneurial Stage 281

Multisite Rationalization Stage 282

Growth Stage 284

Maturity Stage 284

- Conclusion 285
- Solved Problem 285
- Review and Discussion Questions 286
- Problems 286
- Case: Shouldice Hospital—A Cut Above 28
- Selected Bibliography 290

#### Supplement 7 Linear Programming 291

- The Linear Programming Model 294
- Graphical Linear Programming 294
- The Simplex Method 297



The Six-Step Solution Procedure 297
Search Path Followed by the Simplex Method 303
Shadow Prices, Ranging, and Sensitivity 304
Linear Programming Using Microsoft Excel 305

■ Transportation Method 307

Step I: Set Up Transportation Matrix 308 Step 2: Make Initial Allocations 309

Step 3: Develop Optimal Solution 312

- Conclusion 315
- Solved Problems 316
- Review and Discussion Questions 317
- Problems 317
- Selected Bibliography 321
- 8 Just-in-Time Production Systems 322
  - IIT Logic 324
  - The Japanese Approach to Productivity 325 Eliminiation of Waste 325

Respect for People 332

- North American Modifications of JIT 333
- JIT Implementation Requirements 334

JIT Layouts and Design Flows 335

JIT Applications for Line Flows 336

JIT Applications for Job Shops 337

TQC (Total Quality Control) 338

A C. 11 C 1 .1.1. 229

A Stable Schedule 338

Work with Suppliers 339

- IIT in Services 340
- Conclusion 344
- Review and Discussion Questions 344
- Problems 345
- Case: Quick Response Apparel 345
- Case: Toyota Work Contracts 346
- Case: Quality Parts Company 347
- Reading: Just-in-Time: Is It Really Good for the Automobile Industry? 348
- Selected Bibliography 349
- 9 Facility Location 350
  - Issues in Facility Location 352
  - Plant Location Methods 356

Factor-Rating Systems 356

Linear Programming 358

Center of Gravity Method 358 Analytic Delphi Model 360

- Locating Service Facilities 361
- Conclusion 367
- Formula Review 367
- Solved Problem 368
- Review and Discussion Questions 368
- Problems 369
- Case: Is It Russian Roulette? 370
- Case: The Plant Location Puzzle 371
- Selected Bibliography 373
- 10 Facility Layout 374
  - Basic Production Layout Formats 376
  - Process Layout 377

Computerized Layout Techniques—CRAFT 380

Applying CRAFT to the Toy Factory 380

Systematic Layout Planning 38I

■ Product Layout 383

Assembly Lines 383

Assembly-Line Balancing 385

Splitting Tasks 387

Flexible Line Layouts 389

Computerized Line Balancing 389

Mixed-Model Line Balancing 389

Current Thoughts on Assembly Lines 392

■ Group Technology (Cellular) Layout 392

Developing A GT Layout 392

Virtual GT Cell 395

- Fixed-Position Layout 395
- Retail Service Layout 397

Servicescapes 397

Ambient Conditions 397

Spatial Layout and Functionality 398

Signs, Symbols, and Artifacts 399

- Office Layout 400
- Conclusion 400
- Solved Problems 40I
- Review and Discussion Questions 403
- Problems 404
- Case: Soteriou's Souvlaki 408
- Case: State Automobile License Renewals 410
- Selected Bibliography 410
- II Job Design and Work Measurement 412
  - Job Design Decisions 414
  - Behavioral Considerations in Job Design 415

Degree of Labor Specialization 415

Job Enrichment 416

Sociotechnical Systems 417

**XVIII**